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             Protokół z XXVII sesji 
          Rady Miasta Torunia 
                    z 8 września 2016 roku 
 

XXVII sesja Rady Miasta Torunia odbyła się 8 września 2016 roku w sali nr 33  
im. Mikołaja Kopernika Urz ędu Miasta Torunia. 

I. Otwarcie sesji.  

p. M. Czyżniewski – otworzył XXVII sesję Rady Miasta Torunia. Powitał radnych  
i przybyłych gości.  

II. Przyj ęcie protokołu z 26 sesji:  

p. M. Kru żewski – złożył uwagi do protokołu dotyczące sprostowania jego wypowiedzi – 
uwagi wpłynęły drogą elektroniczną i zostały uwzględnione w protokole. 

GŁOSOWANIE: 

Przyjęcie protokołu z uwagami. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Protokół został przyjęty. 

III. Informacje Przewodniczącego Rady: 

p. M. Czyżniewski – poinformował, że: 

1. Do Biura Rady Miasta wpłynęły następujące dokumenty: 

- 27 lipca br. - odpowiedź Wojewody Kujawsko-Pomorskiego na skargę dotyczącą przebiegu 
posiedzenia Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Torunia w dniu 7 kwietnia br. – przedmiotowe 
orzeczenie przekazałem Przewodniczącemu Komisji Rewizyjnej w celu zapoznania się  
i stosowania przez członków Komisji; 

- 22 sierpnia br. - odpis wyroku Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego z 2 sierpnia 2016 
roku stwierdzający nieważność § 2 ust. 1 i ust. 2 uchwały nr 430/12 Rady Miasta Torunia  
z 22 listopada 2012 roku w sprawie ustalenia wysokości stawek opłaty miejscowej, terminów 
płatności oraz zarządzenia poboru opłaty miejscowej w drodze inkasa, określenia inkasentów 
i wysokości wynagrodzenia za inkaso; 

- 29 sierpnia br. - wezwanie do usunięcia naruszenia prawa w zakresie uchwały nr 355/16 
Rady Miasta Torunia z 21 lipca 2016 roku w sprawie „Aktualizacji założeń do planu 
zaopatrzenia w ciepło, energię elektryczną i paliwa gazowe dla obszaru miasta Torunia”; 

- 30 sierpnia br. – odpowiedź z Ministerstwa Finansów na apel nr 4/16 Rady Miasta Torunia  
z 21 lipca 2016 roku w sprawie lokalizacji siedziby Izby Administracji Skarbowej w Toruniu 
- dokument Państwo Radni otrzymaliście drogą elektroniczną; 

- 5 września br. – pismo Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy przekazujące 
skargę na działalność Prezydenta Miasta Torunia w związku z pismem Prokuratury 
Rejonowej Toruń Centrum informującym o przekroczeniu uprawnień lub niedopełnieniu 
obowiązków i działaniem na szkodę interesu publicznego; 

2. Prezydent Miasta Torunia przekazał następujące dokumenty: 

- 16 sierpnia br. - zgodnie z art. 267 ust. 2 ustawy z 27 sierpnia 2009 roku o finansach 
publicznych – sprawozdanie z przebiegu wykonania planów finansowych za I półrocze 2016 
roku przez następujące zakłady Gminy Miasta Toruń: Specjalistyczny Szpital Miejski  
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im. M. Kopernika, Zakład Pielęgnacyjno-Opiekuńczy im. ks. J. Popiełuszki i Miejską 
Przychodnię Specjalistyczną; 

- 26 sierpnia br. - zgodnie z art. 265 ust. 1 ustawy z 27 sierpnia 2009 roku o finansach 
publicznych - sprawozdania z przebiegu wykonania planów finansowych za I półrocze 2016 
roku następujących instytucji kultury: Centrum Kultury Dwór Artusa, Teatru Baj Pomorski, 
Domu Muz, Toruńskiej Orkiestry Symfonicznej, Muzeum Okręgowego, Centrum Kultury 
Zamek Krzyżacki, Toruńskiej Agendy Kulturalnej, Centrum Sztuki Współczesnej „Znaki 
Czasu” oraz Centrum Nowoczesności „Młyn Wiedzy”; 

- 31 sierpnia br. - zgodnie z art. 266 ustawy z 27 sierpnia 2009 roku o finansach publicznych - 
informację o przebiegu wykonania budżetu miasta Torunia oraz kształtowaniu się wieloletniej 
prognozy finansowej za I półrocze 2016 roku; 

Powyższe dokumenty Państwo Radni otrzymaliście drogą elektroniczną. 

IV. Informacje Prezydenta Miasta:  

p. Z . Fiderewicz– zgodnie z § 27 ust. 5 statutu Gminy Miasta Toruń przedstawił informacje 
dotyczące zdarzeń ważnych dla miasta, które miały miejsce od ostatniego posiedzenia rady 
miasta: 

ŚWIĘTA, UROCZYSTOŚCI 

22 lipca br. w Katedrze śś. Janów odbyły się toruńskie obchody Światowych Dni 
Młodzieży. W uroczystej Mszy św. oraz okolicznościowym spotkaniu z tej okazji wzięli 
udział przedstawiciele władz Miasta. 22 i 23 lipca br. Toruń gościł pielgrzymów na Światowe 
Dni Młodzieży z wielu krajów świata.  

1 sierpnia br. pod pomnikiem ku czci żołnierzy Armii Krajowej na Placu Rapackiego 
obchodziliśmy 72. rocznicę wybuchu Powstania Warszawskiego. W uroczystościach 
wzięli udział przedstawiciele władz miasta. 

4 sierpnia br. w Katedrze śś. Janów żegnaliśmy pielgrzymów wyruszających na  
38. Pieszą Pielgrzymkę z Torunia na Jasną Górę. W odprawionej z tej okazji mszy św. 
wzięli udział przedstawiciele władz Miasta. 

13 sierpnia br. jubileusz 20-lecia działalności obchodziła Fundacja Społeczno-
Charytatywna „Pomoc Rodzinie i Ziemi”. W uroczystym spotkaniu z tej okazji w siedzibie 
fundacji wzięli udział przedstawiciele władz Miasta. 

13 sierpnia br. Kolegium Jagiellońskie – Toruńska Szkoła Wyższa obchodziła Święto 
Uczelni. W uroczystościach z tej okazji wzięli udział przedstawiciele władz Miasta. 

 

14 sierpnia br. w Kościele pw. WNMP odprawiona została uroczysta msza św. z okazji 
pożegnania, ks. prałata Józefa Nowakowskiego, odchodzącego na emeryturę. 
W uroczystościach wzięli udział przedstawiciele władz miasta. 

 
15 sierpnia br. obchodziliśmy Święto Wojska Polskiego. W uroczystościach z tej okazji: 
Mszy św. w Kościele Garnizonowym, przemarszu ulicami Starówki, uroczystości 
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patriotycznej pod Pomnikiem Artylerii Polskiej wzięli udział przedstawiciele władz Miasta. 
W ruinach Zamku Krzyżackiego odbył się Piknik Wojskowy. 

29 sierpnia br. na ul. Rynku Nowomiejskim obchodziliśmy Dzień Strażnika Miejskiego, 
w tym roku połączony się z obchodami 25-lecia powołania w województwie kujawsko-
pomorskim Straży Miejskich i Gminnych. Z tej okazji przygotowano szereg różnorodnych 
atrakcji: festyn oraz przemarsz Straży Miejskich i Gminnych z naszego województwa ulicami 
Starówki. 

1 września br. na pl. Rapackiego przy pomniku „Ku czci poległych i pomordowanych 
przez hitlerowskiego najeźdźcę w latach 1939-1945”odbyły się uroczystości z okazji  
77. rocznicy wybuchu II wojny światowej. W uroczystościach, z towarzyszeniem kompanii 
wojskowej, wzięli udział przedstawiciele organizacji kombatanckich oraz władz miasta  
i regionu. 

1 września br. uroczysta inauguracja roku szkolnego 2016/2017 odbyła się w Zespole 
Szkół nr 14 przy ul. Hallera.  Nowy rok szkolny w Toruniu rozpoczęło prawie 29 tysięcy 
uczniów i przedszkolaków, w tym 900 pierwszoklasistów i ponad 2.400 uczniów  
w klasach maturalnych. Kadra pedagogiczna w roku szkolnym 2016/2017 to 3.200 
nauczycieli i wychowawców przedszkolnych. 

WYDARZENIA  
 
Wydarzenia kulturalne (wybrane): 

Do końca sierpnia br. trwał cykl wydarzeń w ramach programu „Kulturalne Lato”,  
w tym: 

- festiwal „Koncerty pod Gwiazdami”,  

- XX Mi ędzynarodowy Festiwal „Nova Muzyka i Architektura”,  

- Festiwal Teatrów Ulicznych,  

- XVI Mi ędzynarodowy Festiwal Harmonijki Ustnej,  

- 4 - 6 sierpnia br. w CKK Jordanki i Rynku Nowomiejskim - VII Festiwal Piosenki i Ballady 
Filmowej, 

- 7 sierpnia br. w fosie przy ruinach Zamku Krzyżackiego widowisko historyczne „Bitwa  
o zamek toruński w 1410 roku” (8. edycja inscenizacji zamkowych), 

- 13 sierpnia br. w ramach Święta Toruńskiego Piernika, całodzienny festyn w czterech 
lokalizacjach: Muzeum Toruńskiego Piernika; na dziedzińcu i w okolicy Ratusza 
Staromiejskiego; pod trzema namiotami sferycznymi w fosie przy ruinach Zamku 
Krzyżackiego oraz na Bulwarze Filadelfijskim, 

- 23 - 28 sierpnia br. Bella Skyway Festival, 

- 3 września br. w teatrze „Baj Pomorski”, w ramach akcji „Narodowe Czytanie” – czytaliśmy 
dzieło Henryka Sienkiewicza "Quo vadis". 

Wydarzenia sportowe i turystyczne (wybrane): 
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Do końca sierpnia br. trwał cykl wydarzeń sportowych w ramach projektu „Sportowe Lato”, 
VI edycji kampanii „Lato bez nudy” w tym (m.in.): 

- działały baseny letnie w Centrum Sportowo-Rekreacyjnym przy ul. „Na Skarpie”, baseny 
kryte w wybranych szkołach, plaża miejska na Bulwarze Filadelfijskim, czynne były 
kompleksy „Orlik” z obsługą animatorów, organizowane były zajęcia dla dzieci  
w Piernikowym Miasteczku oraz wakacyjne animacje dla dzieci na Placu Podominikańskim, 
- 29 lipca br. w parku przy Domu Muz - „Sportowe Lato na Podgórzu”, 
- 12 sierpnia br. w Parku Miejskim „Sportowe Lato na Bydgoskim”, 
- 15 sierpnia br. Historyczny Rajd Rowerowy śladami toruńskich fortyfikacji, 
- 21 sierpnia br. finał „Sportowego Lata” w Parku Miejskim nad Martówką, 
- 26 i 27 sierpnia br. na Bulwarze Filadelfijskim pokazy akrobacji samolotowych „Night Air 
Show” (w ramach Bella Skyway Festival),  

- 3 września br.  5. edycja corocznego toruńskiego marszu „Neuca dla Zdrowia” (impreza 
charytatywna, o charakterze sportowo-rekreacyjnym).  

Ponadto, w ramach wydarzeń sportowych: 

- 8 sierpnia br. na Rynku Staromiejskim spotkanie fanów i przedstawicieli władz miasta  
z australijskim żużlowcem Darcy Wardem, 

- 10 sierpnia br. na Przystani TKS-T „Budowlani” spotkanie z uczestnikami  
56. Międzynarodowego Spływu Kajakowego „Pojezierzem Brodnickim, Drwęcą, Wisłą”, 

- 5 września br. spotkanie z olimpijczykami, którzy uczestniczyli w Igrzyskach XXXI 
Olimpiady w Rio de Janeiro 2016, na którym Prezydent Miasta wręczył sportowcom 
okolicznościowe statuetki oraz decyzje o przyznaniu nagród finansowych. 

NAGRODY, WYRÓŻNIENIA 

Centrum Kulturalno-Kongresowe Jordanki uzyskało tytuł Nowego Cudu Polski  
w ramach 6. Edycji Konkursu "7 Nowych Cudów Polski" National Geographic Traveler 
Poland. Do 31 sierpnia br. trwało głosowanie internautów, wybierających spośród  
32 zaproponowanych przez czasopismo obiektów. Oficjalne ogłoszenie wyników plebiscytu 
nastąpi podczas targów turystycznych World Travel Show w Warszawie w październiku br. 

Centrum Kulturalno-Kongresowe Jordanki oraz Muzeum Toruńskiego Piernika zostały 
docenione w ogólnopolskim konkursie Modernizacja Roku 2015.  CKK Jordanki zajęło 
drugie miejsce w kategorii "Nowe obiekty w przestrzeni urbanistycznej", a Muzeum Piernika 
trzecie miejsce w kategorii „Zabytki”. Wręczenie nagród odbyło się 24 sierpnia 2016 r.  
w Warszawie.  

KOMUNIKACJA SPOŁECZNA 

Do 15 września br. trwa nabór do Rady Działalności Pożytku Publicznego Miasta 
Torunia na lata 2017-2019.  Kandydatów zgłaszać mogą toruńskie organizacje 
pozarządowe. Wybór Rady nastąpi podczas XIII Toruńskiego Forum Organizacji 
Pozarządowych, zaplanowanego na trzecią dekadę października 2016 r. 

Do 15 września br. trwa nabór uzupełniający do Rady Społecznej ds. Konsultacji 
Społecznych, kadencji 2015 – 2017 (w związku z wnioskiem przedstawiciela organizacji 
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pozarządowej o odwołanie ze składu Rady). Kandydatów zgłaszać mogą toruńskie 
organizacje pozarządowe. 

p. Z. Fiderewicz– poinformował o wydarzeniach, które odbędą się do sesji 6 października. 

1. Dzisiaj, 8 września o godzinie 11.15 w Dworze Artusa odbędzie się okolicznościowa 
uroczystość z okazji Dnia Służby Celnej. Wydarzenie poprzedzi msza św. odprawiona  
o godzinie 10.00 w bazylice katedralnej pw. śś. Janów. 

2. Jutro, 9 września o godzinie 12.00 na Placu Rapackiego będzie miało miejsce otwarcie  
9. Międzynarodowego Festiwalu Sztuki na Bilbordach Art Moves. 

3. W sobotę, 10 września: 

- o godzinie 12.00 w Auli Uniwersytetu Mikołaja Kopernika odbędzie się uroczyste otwarcie 
XXII Zjazdu Absolwentów UMK „Jesienne Powroty”, które poprzedzone będzie mszą świętą 
w intencji absolwentów odprawioną o godzinie 10.00 w Kościele akademickim pw. Świętego 
Ducha. Po mszy nastąpi złożenie kwiatów pod pomnikiem patrona Uczelni,  

- również o godzinie 12.00 w Młodzieżowym Domu Kultury przy ul. Przedzamcze, odbędzie 
się otwarcie Zjazdu byłych Wychowanków Domu Dziecka „Młody Las”  
w ramach obchodów 70-lecia istnienia placówki,  

- w godzinach od 16.00 do 20.00 odbywać się będą wydarzenia związane  
z obchodami Święta Ulicy Szerokiej i Królowej Jadwigi. W programie m.in. rodzinny pokaz 
mody, porady stylisty, animacje dla dzieci i występy muzyczne.  

 

4. W sobotę i niedzielę, 10 i 11 września w godzinach od 9.00 do 17.00 w Centrum 
Targowym „Park” przy ul. Szosa Bydgoska 3 odbywać się będzie kolejna edycja 
Jesiennego Kiermaszu Ogrodniczego, organizowanego przez spółkę Targi Toruńskie. 

5. W niedzielę, 11 września o godzinie 11.30 na Motoarenie zaplanowany jest start 
maratonu rowerowego pn. Mazovia MTB Marathon Toruń 2016.  

6. W poniedziałek, 12 września o godzinie 11.00 w Bibliotece Uniwersyteckiej przy 
ul. Gagarina 13, rozpocznie się organizowana przez Zakład Ubezpieczeń Społecznych 
debata związana z Przeglądem Emerytalnym 2016. 

7. We wtorek, 13 września o godzinie 10.00 w Hotelu Bulwar rozpocznie się XIII Forum 
Ekologiczne Branży Chemicznej, organizowane przez Polską Izbę Przemysłu 
Chemicznego oraz Sekretariat Programu „Odpowiedzialność i Troska”. Wykłady 
i prelekcje z zakresu ochrony środowiska w przemyśle chemicznym potrwają do środy, 
14 września. 

8. W środę, 14 września o godzinie 20.00 w hali sportowo-widowiskowej przy ulicy Bema, 
rozegrany zostanie mecz kwalifikacyjny do Mistrzostw Europy w koszykówce mężczyzn 
pomiędzy reprezentacjami Polski i Białorusi. Będzie to ostatni rozegrany  
w Polsce mecz naszej kadry w kwalifikacjach do przyszłorocznego Eurobasketu. 

9. W czwartek, 15 września odbędzie się uroczystość z okazji nadania imienia patrona płk. 
dypl. inż. Tadeusza Zieleniewskiego ps. „Kalina” dla 6 Samodzielnego Oddziału 
Geograficznego. Uroczysty apel z okazji nadania imienia odbędzie się o godzinie 11.00 
w siedzibie Oddziału przy ul. Sienkiewicza 37. Po apelu, o godzinie 12.30 nastąpi 
odsłonięcie obelisku z tablicą pamiątkową płk. Tadeusza Zieleniewskiego. 
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10. W czwartek, 15 września o godzinie 18.00 w Hotelu Copernicus odbędzie się 
uroczystość z okazji 25-lecia działalności Toruńskich Zakładów Graficznych Zapolex  
sp. z o.o.  

11. W piątek, 16 września w przeddzień Światowego Dnia Sybiraka odbędzie się Toruński 
Marsz Żywej Pamięci Polskiego Sybiru. Marsz poprzedzony będzie mszą świętą w 
intencji Sybiraków, odprawioną o godzinie 15.00 w Kościele pw. Miłosierdzia Bożego  
i św. Siostry Faustyny, następnie o godzinie 16.00 zaplanowano przemarsz na Cmentarz 
Ofiar II wojny światowej przy ul. Grudziądzkiej, gdzie o godzinie 16.30 rozpocznie się 
uroczystość patriotyczna przy Obelisku Sybiraków. 

12. Tego samego dnia również: 

- o godzinie 12.00 w Ratuszu Staromiejskim odbędzie się uroczystość wręczenia nagród 
laureatom 38. Międzynarodowego Konkursu Plastycznego Dla Dzieci  
i Młodzieży pn. „Moja Przygoda w Muzeum” połączona z otwarciem wystawy 
pokonkursowej. Wystawa czynna będzie do 11 listopada. 

- o godzinie 19.00 w Centrum Kulturalno-Kongresowym „Jordanki” odbędzie się koncert 
Toruńskiej Orkiestry Symfonicznej z okazji inauguracji sezonu artystycznego 2016/2017. 

13. W poniedziałek, 19 września o godzinie 11.00 na Stadionie Miejskim im. Grzegorza 
Duneckiego wystartuje Toruńska Olimpiada Przedszkoli i Szkół 2016/2017. 

14. W dniach od 16 do 18 września w hali sportowo-widowiskowej przy ul. Bema rozegrany 
zostanie XIV Memoriał im. Wojtka Michniewicza w koszykówce. W tym roku 
zawodnicy Twardych Pierników zmierzą się z zespołem Anwilu Włocławek oraz dwiema 
silnymi drużynami z zagranicy: niemieckim Telekom Basket Bonn i szwedzkim 
Sodertalje Kings.  

15. W sobotę, 17 września: 

- o godzinie 9.00 na Rynku Nowomiejskim wystartują XVI Mistrzostwa Polski Ratowników 
Drogowych PZM. Zmaganiom uczestników towarzyszyć będzie konferencja oraz pokazy 
ratownictwa drogowego, 

- także na Rynku Nowomiejskim od godziny 10.00 zaplanowano finał akcji „Sprzątanie 
Świata 2016” pod hasłem „Podaj dalej… drugie życie odpadów”.  
W ramach organizowanego przez Miejskie Przedsiębiorstwo Oczyszczania Sp. z o.o. 
wydarzenia przewidziano m.in. zamianę surowców wtórnych na sadzonki drzew, zabawy, 
konkursy i zadania ekologiczne oraz dystrybucję materiałów edukacyjnych, 

- w godzinach od 11.00 do 15.00 w ramach Europejskiego Tygodnia Zrównoważonego 
Transportu Miejski Zakład Komunikacji w Toruniu zaprasza na drzwi otwarte do zajezdni 
tramwajowej przy ul. Sienkiewicza. Wśród atrakcji m.in. przejazd tramwajem turystycznym, 
znakowanie rowerów, pokazy udzielania pierwszej pomocy oraz prelekcje nt. bezpieczeństwa 
w ruchu drogowym, 

- o godzinie 11.00 w Bibliotece Uniwersyteckiej przy ul. Gagarina 13 odbędzie się sesja 
ogólnopolska z okazji 90. rocznicy powstania Towarzystwa Bibliofilów 
im. Joachima Lelewela w Toruniu. 

16.  W poniedziałek, 19 września o godzinie 12.00 w V Liceum Ogólnokształcącym 
toruńskim nauczycielom wręczone zostaną akty mianowania. 

17. W wtorek, 20 września o godzinie 9.00 w Centrum Kulturalno-Kongresowym „Jordanki” 
odbędzie się uroczyste otwarcie Forum Inteligentnych Miast 
i Nowoczesnych Technologii „Miasto Plus”. Organizowana przez Centrum Wsparcia 
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Biznesu w Toruniu dwudniowa konferencja, składać się będzie z jedenastu bloków 
tematycznych, skupiających w sobie największe wyzwania, stojące przed współczesnymi 
samorządami, jak np.: finansowanie innowacji, inteli- 
gentne zarządzanie w samorządzie, nowoczesna edukacja, ekologiczny i bezpieczny 
transport publiczny, czy też inteligentna energetyka. Forum potrwa do środy,  
21 września. 

18.  22 września przypada Europejski Dzień Bez Samochodu. Przy tej okazji serdecznie 
zachęcam kierowców Torunia do korzystania w tym dniu ze środków komunikacji 
miejskiej, przypominając o możliwości bezpłatnych przejazdów autobusami 
i tramwajami na podstawie dowodu rejestracyjnego.  

19. W piątek, 23 września: 

- o godzinie 9.00 w Hotelu Copernicus  rozpocznie się XIV Interdyscyplinarne Forum 
Polskiego Towarzystwa Udaru Mózgu. Dwudniowe forum zakończy obrady w sobotę,  
24 września.  

- o godzinie 10.15 w Auli Uniwersytetu Mikołaja Kopernika nastąpi uroczyste otwarcie 
jubileuszowego XX Ogólnopolskiego Sympozjum Diabetologicznego DIABETICA EXPO 
2016 oraz XIV Ogólnopolskiego Forum Profilaktyki Leczenia Otyłości. Sympozjum i Forum 
potrwają do soboty, 24 września, 

- natomiast o godzinie 15.00 w Ratuszu Staromiejskim parom małżeńskim zostaną wręczone 
medale Prezydenta Rzeczypospolitej za długoletnie pożycie małżeńskie. 

20.  W sobotę, 24 września: 

- o godzinie 8.30 na torze kartingowym zlokalizowanym przy Motoarenie odbędzie się 
oficjalne otwarcie Międzynarodowych Motorowych Mistrzostw Służb Mundurowych 
Uniform Motor Rally 2016, 

- w godzinach od 10.00 do 19.00 Biuro Toruńskiego Centrum Miasta wspólnie z Katolickim 
Stowarzyszeniem „Civitas Christiana” organizuje Święto Ulicy Przedzamcze – wydarzenia 
związane ze świętem będą miały miejsce w rejonie ruin Zamku Krzyżackiego oraz Fosy 
Zamkowej,  

- w sobotę, 24 września jubileusz 25-lecia obchodzić będzie Telewizja Kablowa Toruń. Z tej 
okazji o godzinie 11.00 w Hotelu Filmar odbędzie się konferencja naukowo-historyczna 
poświęcona działalności toruńskiej telewizji. 

- o godzinie 16.00 na głównej arenie hali sportowo-widowiskowej przy ul. Bema odbędzie się 
III „Spółdzielcze Popołudnie”, w którym uczestniczyć będą mieszkańcy trzech największych 
toruńskich spółdzielni mieszkaniowych: MSM, Rubinkowo i Na Skarpie. W programie 
imprezy przewidziano koncerty, prezentacje działalności klubów osiedlowych i występy 
kabaretowe. Tegoroczna edycja wydarzenia jest organizowana przez Spółdzielnię 
Mieszkaniową Na Skarpie.  

- o tej samej godzinie w hali sportowo-widowiskowej przy ul. Bema rozpocznie się również 
XX. Mi ędzynarodowy Turniej Bokserski im. Zygmunta Krygiera. Zawody odbywać się będą 
w sali bocznej i potrwają do niedzieli  25 września,  

21. Także od soboty, 24 września do niedzieli, 25 września w godzinach od 10.00  
do 17.00 w Centrum Targowym „Park” przy ul. Szosa Bydgoska 3 odbywać się będą 
Toruńskie Targi Nieruchomości, organizowane przez miejską spółkę Targi Toruńskie. 
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22. W niedzielę, 25 września w godzinach od 9.00 do 14.00 w Akademickiej Przychodni 
Lekarskiej przy ul. Gagarina 9, Interdyscyplinarny Zespół Optycznych Metod Wczesnego 
Wykrywania Nowotworów organizuje „XXII Białą Niedzielę”.  

23.  We wtorek, 27 września  odbędą się uroczystości związane z obchodami Dnia Polskiego 
Państwa Podziemnego: 

- o godzinie 16.30 pod Obeliskiem „Komendantom Okręgu Pomorskiego Związku Walki 
Zbrojnej Armii Krajowej” na placu św. Katarzyny zostaną złożone kwiaty, 

- o godzinie 17.00 w Kościele Garnizonowym odprawiona zostanie msza święta. 

24.  Tego samego dnia, 27 września na Rynku Nowomiejskim o godzinie 12.30 zaplanowano 
happening pn. „Bezpieczny rok szkolny 2016/2017 z profilaktyką rówieśniczą”. 
Happening poprzedzi marsz edukacyjno-profilaktyczny o godzinie 12.00. Wydarzeniu 
towarzyszyć będzie również seminarium pt. „Partnerstwo na rzecz bezpieczeństwa  
i profilaktyki”, które rozpocznie się o godzinie 14.30 w „Domu Harcerza”. 

25. Również 27 września, o godzinie 18.00 w Centrum Kulturalno-Kongresowym „Jordanki” 
odbędzie się inauguracja XIX Międzynarodowej Konferencji Opieki Długoterminowej. 
Tematem przewodnim tegorocznej konferencji będzie: „Rodzina, środowisko i instytucja 
w opiece długoterminowej”. Konferencja potrwa trzy dni i zakończy się w czwartek,  
29 września. 

26.  Tego dnia, 29 września o godzinie 11.00 w Auli przy ul. Gagarina 11 zainaugurowany 
zostanie nowy rok akademicki Uniwersytetu Mikołaja Kopernika. Uroczystość poprzedzi 
złożenie kwiatów przez Senat i władze miasta pod pomnikiem patrona Uczelni  
o godzinie 10.15.  

27.  W piątek, 30 września o godzinie 12.00 w sali gimnastycznej VII Liceum 
Ogólnokształcącego im. Wandy Szuman przy ul. Batorego 39b odbędą się uroczystości 
związane z jubileuszem 25-lecia istnienia szkoły. Uroczystości jubileuszowe poprzedzi 
msza święta w Kościele pw. Chrystusa Króla, która zostanie odprawiona o godzinie 
10.00. 

28.  Tego dnia również od godziny 18.00 do północy w Centrum Nowoczesności Młyn 
Wiedzy w ramach Europejskiej Nocy Naukowców mieszkańcy i goście Torunia będą 
mieli możliwość bezpłatnego zwiedzania ekspozycji, w tym nowej wystawy  
pt. „To takie proste”. 

29.  W sobotę, 1 października: 

- rajdem turystycznym pod hasłem „Jestem wolny,  kocham siebie, nie chcę się niszczyć” 
zainaugurowana zostanie tegoroczna kampania z cyklu „Październik – miesiąc wolny od 
uzależnień”. Rajd zakończy spotkanie jego uczestników na Błoniach Nadwiślańskich przy 
Martówce o godzinie 12.00. 

- o godzinie 18.00 w Centrum Kulturalno-Kongresowym „Jordanki” odbędzie się koncert 
Toruńskiej Orkiestry Symfonicznej z okazji Międzynarodowego Dnia Muzyki,  

- o godzinie 19.00 na Motoarenie najlepsi żużlowcy podejmą rywalizację o tytuł 
indywidualnego mistrza świata podczas tegorocznego „2016 Toruń FIM Speedway Grand 
Prix of Poland”.  

30.  W niedzielę, 2 października o godzinie 18.00 w Hotelu Filmar odbędą się  
XI Anielskie Spotkania – gala wręczenia nagród „Toruńskiego Anioła” połączona 
z koncertem Jacka Wójcickiego.  
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31.  W środę, 5 października o godzinie 14.00 w Centrum Kultury „Dwór Artusa” 
rozpocznie się XXV Konferencja Zdrowych Miast Polskich pod hasłem „Zdrowie przez 
całe życie”. Konferencja poświęcona będzie celom strategicznym Narodowego Programu 
Zdrowia na lata 2016-2020 i potrwa do piątku, 7 października. 

32.  W czwartek, 6 października o godzinie 16.00 w Auli Uniwersytetu Mikołaja Kopernika 
nastąpi uroczysta inauguracja roku akademickiego 2016/2017 Toruńskiego Uniwersytetu 
Trzeciego Wieku. 

Informacja kadrowa 

1.09. br. prezydent powołała po przeprowadzonych konkursach i uprzednim podpisaniu 
umów w sprawie warunków organizacyjno – finansowych działalności instytucji oraz 
programu i działania dyrektorów dwóch instytucji artystycznych w Toruniu p. Marka Czekałę 
na stanowisko dyrektora Toruńskiej Orkiestry Symfonicznej na 3 sezony artystyczne do 
31.09.2019 r. i p. Zbigniewa Lisowskiego na 5 sezonów artystycznych do 31.09.2021 r.  
 
Od 1.09.br. stanowiska dyrektorów szkół i przedszkoli objęło 15 nowych dyrektorów. 

Informacje na temat stanu realizacji inwestycji 

1. Trwa modernizacja i rozbudowa przystani sportów wodnych – zaawansowanie rzeczowe 
81%, termin listopada br. 

2. Trwa budowa Zespołu Usług Społecznych – kompleksu dla „Arkadii”   - zaawansowanie 
rzeczowe 42%. 

3. Oddano do użytku układ jezdniowy Kołłątaja – Podgórna. Trwa projektowanie trasy 
wschodniej od pl. Daszyńskiego do ul. Grudziądzkiej. Zaawansowanie rzeczowe 70%. 

4. Zakończono budowę ul. Płaskiej. 
5. Trwa przebudowa ul. Starotoruńskiej, zaawansowanie 50%. Brakuje nawierzchni 
ścieralnej. Trwa budowa w kierunku Towimoru. 

6. Wznowiono prace na ternie parku Na skarpie w sektorze Maciej. Zaangażowanie rzeczowe 
85%. 

V. Przyjęcie porządku obrad: 

p. M. Czyżniewski – zaproponował zmianę porządku obrad polegającą na rozpatrzeniu 
najpierw druku nr 506 przed drukiem 504 i 505. Poprosił o wprowadzenie jako punktu 6 
druku nr 521 oraz druku nr 520, a następnie druku nr 522 i druku nr 523. 

GŁOSOWANIE: 

Zmiana porządku obrad. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Zmiana została przyj ęta. 

VI. Rozpatrzenie projektu stanowiska w sprawie treści budżetu miasta na 2017 rok – 
DRUK NR 521. 

p. L. Szuba – przedstawił projekt stanowiska. 

Pytań nie było. 

Dyskusja: 

p. M. Cichowicz – skomentował stanowisko. Zaznaczył, że klub Czas Mieszkańców 
przygotował propozycję stanowiska związanego ze stanowiskiem rady. Podkreśli, że był to 
jedyny projekt, który był przygotowany przez radnych. Wiadomo, jaka jest konfiguracja w 
radzie miasta i wiadomo, że tego typu stanowiska będą przechodziły wynikiem 22 do 3. 
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Wskazał, że nie składa klub próby zmiany stanowiska, bo dyskusja i głosowanie odbyły się na 
poziomie komisji budżetu.  
Poinformował, że ostatni raz kub dopuszcza do sytuacji, że projekt jest przygotowywany 
przez prezydenta, który sam określa, w jaki sposób chce przygotować budżet. To jest 
niedopuszczalne. To jest zabieranie wyłącznych kompetencji radzie miasta. Jeśli stanowisko 
będzie procedowane w przyszłym roku w ten sam sposób, to klub wystąpi z wnioskiem 
formalnym o odrzucenie stanowiska i wystąpi do RIO z informacją, że budżet jest 
przygotowany wadliwie w stosunku do statutu GMT. 

p. B. Jóźwiak – wyraził ubolewanie, że przedmówca mówi, że zawsze tego typu projekty 
będą głosowane stosunkiem 22:3. Wyraził nadzieję, że kiedyś to będzie 25:0, jeśli będzie 
zgoda wszystkich, że projekt jest słuszny i dobry. Stwierdził, że radni mają w tyle głowy 
możliwość działania na rzecz dobra miasta i szukania konsensusu, który połączy wszystkich. 
Taką możliwość należy dopuszczać. Dodał, że na ostatnim posiedzeniu komisji radni 
pracowali nad projektem, przegłosowano poprawkę, którą również poparł przedmówca.  

p. M. Cichowicz – zwrócił uwagę, że tego typu propozycje, czyli takie, które są 
podstawowymi propozycjami prezydenta, póki działa koalicja, będą przechodziły wynikami 
22:3. Natomiast wielu radnych z PO w rzeczach ważnych głosuje niekoniecznie, jak koalicja. 
Waga dokumentu wykluczała, żeby był inny wynik głosowania.  
Zaznaczył, że projekt nie był przygotowany przez komisję, ale przez jakiś fragment urzędu  
i procedowano nad dokumentem przygotowanym przez urzędników, co stoi w sprzeczności  
z przepisami, że to rada przygotowuje stanowisko, a nie prezydent.  

GŁOSOWANIE: 

Stanowisko według druku nr 521. Wynik głosowania: 19 – 3 – 0. Stanowisko zostało 
podjęte (stanowisko nr 2/16). 

VII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do realizacji projektu pn.: 
„Rozwój usług społecznych w Gminie Miasta Toruń” – DRUK NR 506. 

p. J. Bochenek – przedstawił projekt uchwały. 

Opinie: 

KB – zał. nr 1. 

KPSiZ oraz KiP – zał. nr 2. 

Pytania: 

p. M. Kru żewski – zapytał, czy projekt zakłada działania miękkie albo zakup środków 
trwałych ? 

p. J. Bochenek – odpowiedział, że to jest projekt na działanie miękkie. Środki będą 
przeznaczone jedynie na drobną adaptację pomieszczeń dla osób niepełnosprawnych  
i starszych. Zakupy będą na potrzeby uczestników projektu. 

p. M. Kru żewski – zapytał, czy projekt przewiduje okres trwałości. Co będzie działo się po 
jego zakończeniu ? 

p. J. Bochenek – wyjaśnił, że miasto musi być gotowe do świadczenia tego typu usług. Będą 
3 organizacje pozarządowe, które będą go realizowały i mają świadomość, że będą musiały 
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zachować gotowość do świadczenia usługi. MOPR będzie również prowadził jeden klub  
i jeśli po zakończeniu projektu będą nadal zgłaszane takie potrzeby, to zapewne spadnie 
obowiązek w zakresie tego jednego klubu na miasto.  

p. M. Kru żewski – zapytał, czy 4 kluby będą utrzymane również po zakończeniu projektu ?  

p. J. Bochenek – przyznał, że tak powinno być. Jest to obowiązek miasta, gdzie jeden 
ośrodek będzie prowadził MOPR. 

p. M. Kru żewski – zapytał, co będzie z pozostałymi ? 

p. J. Bochenek – wyjaśnił, że być może będą prowadziły organizacje pozarządowe. 

p. M. Kru żewski – zapytał, czy zakłada się, że organizacje będą rezygnowały z prowadzenia 
klubów ? 

p. J. Bochenek – odpowiedział, że obecnie nie zakłada się tego. 

p. M. Kru żewski – zapytał, czy w obecnym planie finansowym jest zabezpieczenie na 
prowadzenie tego typu klubów ? 

p. J. Bochenek – przyznał, że nie, bo wpierw zgodnie z założeniami RPO odpowiada się na 
potrzeby mieszkańców. Zaznaczył, że na podstawie obecnego rozeznania jest takie 
zapotrzebowanie. Oferta zostanie skierowana i okaże się, czy rzeczywiście tylu chętnych 
będzie i czy takie zadanie trzeba kontynuować. 

p. M. Kru żewski – zapytał, czy projekt ma charakter eksperymentu i jest odpowiedzią na 
obecne zapotrzebowanie mieszkańców, natomiast czas pokaże konieczność istnienia  
4 ośrodków i ewentualne zabezpieczenie kontynuacji ośrodków w planach finansowych.  

p. J. Bochenek – zaprzeczył, że to jest eksperyment, natomiast, jeśli okaże się, że tak będzie, 
to będzie prośba o finansowanie. 

p. M. Kru żewski – zapytał, czy potrzeby będą wynikały ze wskaźników i liczby osób 
korzystających ?  

p. J. Bochenek – przyznał, że tak. 

Dyskusja: 

p. S. Kowalska – wskazała, że w mieście są pustostany i żeby wziąć pod uwagę miejsce, 
gdzie ośrodek mógłby funkcjonować. Przypomniała, że na komisji była mowa o Bydgoskim 
Przedmieściu, lewobrzeżu, Rubinkowie i okolicach starego miasta, żeby w budżecie na 
przyszły rok wydzielić środki na remont. 

p. M. Cichowicz – wskazał, że w mieście trzeba określać pewne priorytety i na pewno takim 
są osoby starzejące się. W związku z tym środki na tę sferę powinny rosnąć i powinniśmy 
pamiętać, że takie cele i zadania w budżecie powinny być wpisywane jako własne gminy, bo 
takimi są. Wskazał, że dobrze, że jest okazja do skorzystania ze środków zewnętrznych, aby 
zmniejszyć wkład miasta, natomiast nie możemy stosować takiej polityki, że tylko dlatego że 
takie środki są, to trzeba realizować takie zadania.  
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Wskazał, że najpierw trzeba ustanawiać programy dla takich grup, a jeśli uda się pozyskać 
środki, to bardzo dobrze, bo będzie to zmniejszało bieżące koszty, ale nie może być tak, że 
pomoc warunkuje się tymi środkami. 

p. K. Żejmo – Wysocka – wskazała, ze to jest ciekawy projekt i bardzo dobrze, że został 
złożony. Zauważyła, że partnerzy mają doświadczenia w pracy na rzecz seniorów. Efekty 
będą ciekawe, bo pilotażowo takie projekty były w kraju w ramach pierwszej perspektywy 
finansowej i można korzystać z doświadczeń.  

GŁOSOWANIE: 
 
Uchwała według druku nr 506. Wynik głosowania: 23 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 380/16). 
 
VIII. Rozpatrzenie projektów uchwał: 

- w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta Torunia na lata 2016-2041 
– DRUK NR 504; 

- zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu miasta na rok 2016 - DRUK NR 505 – I i II 
CZYTANIE.  

p. M. Flisykowska - Kacprowicz –  przedstawiła projekty uchwał z autopoprawkami. 

Opinie: 

KBiOŚ – zał. nr 3, 9. 

KRM  - zał. nr 4, 10. 

KOSiT – zał. nr 5, 11. 

KPSiZ oraz KiP – zał. nr 6, 12. 

KGKISiG – zał. nr 7, 13, 

KB – zał. nr 8, 14. 

I czytanie 

Pytania: 

p. M. Cichowicz – zapytał, czy miasto ma spójny program, plan odnośnie zasobu 
mieszkaniowego gminy ?  
Wskazał, że jest dużo domów zabytkowych w złym stanie technicznym i czy te budynki mają 
być utrzymane, czy miasto chce się ich pozbyć ?  
Zawnioskował do przewodniczącego, żeby na jednej z sesji rady miasta porozmawiać  
o sytuacji mieszkaniowej w zasobach zarządzanych przez ZGM, bo 5.6 tys. lokali to duży 
zasób.  

p. M. Flisykowska - Kacprowicz – odpowiedziała, że ZGM dysponuje 3 – letnim planem 
remontowym, który może podlegać modyfikacjom w zależności od potrzeb. Oprócz tego jest 
analiza terenów, gdzie należałoby zrobić większe remonty. Wytypowano budynki  
przy ul. Rolniczej, które wymagają większych nakładów i Dębową Górę. Być może będą 
środki rewitalizacyjne na część zadań. Przyznała, ze priorytetem z punktu widzenia 
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ekonomicznego jest wychodzenie ze wspólnot mieszkaniowych, gdzie gmina ma 
mniejszościowy udział.  

p. M. Cichowicz – zapytał, czy nie jest tak, że miasto pozbywa się lokali, które w przypadku 
zdarzeń losowych mogłyby być deską ratunku ?  

p. M. Flisykowska - Kacprowicz – odpowiedziała, że nie, bo zasoby ratunkowe są przy  
ul. M. Skłodowskiej – Curie. One nie są w 100% wykorzystane.  
Ze wspólnot wychodzi się, gdzie jest 1 mieszkanie, bo nie opłaca się i nie ma miasto 
większości głosów. Zasób jest analizowany i w pierwszej kolejności są remontowane 
mieszkania opuszczane przez mieszkańców, żeby można zasiedlić następnymi osobami.  

Dyskusja: 

p. S. Kowalska – zwróciła uwagę na przebudowę obiektów dla centrum Arkadia. 
Przypomniała, że system podwieszenia szynowego był jednym z najważniejszych elementów, 
aby ośrodek mógł funkcjonować. Poprosiła, aby następnym razem przy inwestycjach ponad  
3 mln zł z góry założyć, kto ponosi odpowiedzialność i kto zbiera pieniądze, aby uniknąć 
nerwowej sytuacji. 

p. M. Flisykowska - Kacprowicz – wyjaśniła, ze system podwieszania transportu pojawiał 
się w momencie wyboru operatora obiektu, a w momencie przystąpienia do adaptacji nie było 
jeszcze operatora. Prace dodatkowe wynikają ze współpracy z użytkownikami. 

II czytanie 

Pytań i dyskusji nie było. 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 504 z autopoprawką. Wynik głosowania: 22 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 381/16). 

Uchwała według druku nr 505 z autopoprawką. Wynik głosowania: 22 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 382/16). 

Oświadczenie 

p. B. Jóźwiak – wypowiedź poza mikrofonem. 

p. M. Cichowicz – wskazał, że ludzi i projekty ocenia się jednostkowo. Dziś ktoś może być 
dobry, a jutro zły i to jest zasada, która przyświeca klubowi Czas Mieszkańców. Biblijna 
przypowieść mówiła, że dla jednego sprawiedliwego nie zniszczono miasta, więc czasem 
wystarczy jeden element, żeby być „za”. 

IX. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia stawek 
dotacji przedmiotowych udzielanych z budżetu miasta zakładom budżetowym w 2016 
roku – DRUK NR 520. 

p. M. Flisykowska - Kacprowicz – przedstawiła projekt uchwały. 

Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE: 
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Uchwała według druku nr 520. Wynik głosowania: 22 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 383/16). 

X. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do realizacji projektu pn.: 
„Rewitalizacja Parku 1000-lecia wraz z odbudową układu wodnego fosy, przy  
ul. Podgórskiej w Toruniu” – DRUK NR 522. 

XI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do realizacji projektu pn.: 
„Remont i przebudowa zieleńca „Ogród muzyków” pomiędzy ul. Chopina, Bydgoską  
i al. 500-lecia w Toruniu” – DRUK NR 523. 
 
p. M. Flisykowska - Kacprowicz – przedstawiła projekty uchwał. 

Pytania: 

p. B. Jóźwiak – zapytał, czy są przewidziane konsultacje społeczne nawet co do szczegółów, 
bo one są dla wielu ważne ? 

p. M. Flisykowska - Kacprowicz – wyjaśniła, że Park Tysiąclecia jest po konsultacjach i jest 
przygotowana koncepcja.  

p. J. Gołębiewski – zapytał o zieleniec przy ul. Chopina. Stwierdził, że dyskusyjny jest 
zakres planowanych prac i miejsce. Przypomniał, że ma powstać scena muzyczna, więc kto 
posiedział przy bruku i tramwaju, to wie, o co chodzi. Przy tak dużych pieniądzach przestrzeń 
można wyciągnąć na przyzwoity poziom. Zapytał, skąd taki dobór przestrzeni ?  

p. M. Flisykowska - Kacprowicz – odpowiedziała, że to miejsce jest przyzwoite, ale nie 
służy mieszkańcom. Akurat ten skrawek przestrzeni miejskiej był elementem zainteresowania 
międzynarodowych ekspertów, którzy uczestniczyli w projekcie Euroscapes. Przypomniała, 
ze ten projekt został skończony 3 lata temu i taka koncepcja zagospodarowania terenu była 
wynikiem tego projektu i tych konsultacji między ekspertami i z mieszkańcami. Stąd taki 
pomysł na wykorzystanie terenu. 

p. D. Zając – zapytała, czy w ramach rewitalizacji Parku Tysiąclecia można pomyśleć  
o parkingach wokół szkoły nr 14 ?  

p. M. Flisykowska - Kacprowicz – wskazała, że do tego zielonego projektu nie byłoby 
dobrze dołączyć parkingów. O parkingach można pomyśleć odrębnie, bo projekt jest 
dedykowany terenom zielonym i może być problem w ocenie projektu, jeśli będzie zbyt mało 
terenów zielonych. Musi być proporcja między terenami zielonymi a utwardzonymi i jeśli 
będzie więcej niż 30% terenów utwardzonych, to można nie dostać dofinansowania. 

p. W. Klabun – potwierdził, że były konsultacje we wrześniu ubr. w zakresie parku  
tysiąclecia. Przyznał, że były 2 koncepcja zagospodarowania, tj. bardziej historyczne  
i bardziej nowoczesne. Od czasu konsultacji przeszło wiele wichur, które zniszczyły 
drzewostan w parku. Zapytał, czy były uwzględnione dodatkowe nasadzenia ?  

p. M. Flisykowska - Kacprowicz – potwierdziła, że tak. Tam są wymienione nasadzenia, 
wymiana zieleni, ale przede wszystkim rewitalizacja fosy i nowy system nawadniający.  

Dyskusja: 
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p. M. Cichowicz – wskazał, że zieleń jest jednym z najistotniejszych elementów miasta. 
Mieszkańcy oczekują nakładów i poprawy jakości zieleni w mieście. Zaapelował, żeby  
w przyszłości tego typu projekty były poprzedzone prezentacją, żeby pokazać mieszkańcom, 
na jakim etapie jesteśmy.  
Wyraził zadowolenie, że radna D. Zając zauważa problem parkingów, bo to była wątpliwość, 
gdy zapadła decyzja o umieszczenie w ZS nr 14 3 – latków. Jest tam sporo dowożonych 
dzieci samochodami.  
 
GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 522. Wynik głosowania: 20 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 384/16). 

Uchwała według druku nr 523. Wynik głosowania: 19 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 385/16). 

Oświadczenie 

p. M. Czyżniewski – przypomniał, że 7 kwietnia br. na sesji przedstawiono prezentację planu 
zarządzania krajobrazem GMT. 

p. M. Cichowicz – wskazał, że każda okazja jest dobra, aby mówić o rzeczach, które są 
potrzebami i potwierdził, że była mowa o planie, ale tu chodzi, żeby można pokazywać 
rzeczy drobne, żeby jak najwięcej pokazywać na sesjach, bo jest tak, że radni dowiadują się  
o tym z mediów. 

XII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Programu Gminy Miasta 
Toruń na rzecz wspierania rodziny i rozwoju systemu pieczy zastępczej na lata 2016-
2018 – DRUK NR 486. 

p. J. Bochenek - przedstawił projekt uchwały. 

Opinie: 

KPSiZ oraz KiP – zał. nr 15. 

Pytań i dyskusji nie było. 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 486. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 386/16). 

XIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie utworzenia jednostki budżetowej pod 
nazwą „Toru ńskie Centrum Świadczeń Rodzinie” i nadania statutu – DRUK NR 460. 

p. E. Kossakowska - przedstawiła projekt uchwały. 

Opinie: 

KPSiZ oraz KiP – zał. nr 16. 

Pytania: 

p. M. Kru żewski – zapytał, czy nowa jednostka wydzielona z MOPR-u będzie odpowiadała 
za wszelkie zdarzenia, za którymi stoi pieniądz ?  
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Czy ta jednostka przewiduje też inne działania na rzecz rodziny, czy to będzie wsparcie 
księgowe ? 

p. E. Kossakowska – potwierdziła, że tak. Wyjaśniła, że to będzie wypłata i windykacja 
świadczeń.  

p. M. Kru żewski – zapytał, czy MOPR zajmie się pracą merytoryczną, ale nie tylko dla 
rodzin objętych pomocą socjalną, ale wszystkich, które potrzebują pomocy ? 

p. E. Kossakowska – potwierdziła, że tak. 

p. M. Czyżniewski – poinformował, że w sprawie omawianego druku oraz następnego 
wystąpił o opinię do związków zawodowych i odpowiedź wpłynęła od OPZZ Województwa 
Kujawsko – Pomorskiego oraz Zarządu Regionu Solidarność 80 – opinie są pozytywne,  
a także związków zawodowych działających w MOPR Toruń, których opinie są pozytywne. 

Dyskusji nie było. 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 460. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 387/16). 

XIV. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie nadania statutu 
Miejskiemu Ośrodkowi Pomocy Rodzinie w Toruniu – DRUK NR 457. 

p. E. Kossakowska - przedstawiła projekt uchwały z autopoprawką. 

Opinie: 

KPSiZ oraz KiP – zał. nr 17. 

Pytania: 

p. M. Kru żewski – zapytał, czy przewidziano kampanię informacyjną, która przedstawi 
kompetencje obu instytucji ? 

p. J. Bochenek – wskazał, że Toruńskie Centrum Świadczeń Rodzinie będzie wypłacało 
świadczenia w ramach zadań zleconych przez rząd, tj. zasiłki rodzinne, alimentacyjne, 
świadczenie wychowawcze i dodatki mieszkaniowe. Pozostałe zadania MOPR – u nie ulegają 
żadnej zmianie. Zapewnił, że ośrodek będzie realizował zadania wynikające z ustawy  
o pomocy społecznej i do tego jest powołany oraz zadań wynikających z ustawy o wsparciu 
rodziny i pieczy zastępczej. Poza tym realizowane są nadal zadania związane z rehabilitacją 
społeczną osób.  
Dodał, że nadal będzie świadczona praca socjalna i będą badane sytuacje związane  
np. z marnotrawieniem świadczeń, które pobierają osoby z tytułu 500 +.  
 
p. M. Kru żewski – zapytał, czy jeśli osoba przyjdzie ze sprawą, która będzie należała do 
kompetencji MOPR –u to zostanie ona przekazana ?  
 
p. J. Bochenek – zapewnił, że taka sobą zostanie skierowana do właściwej instytucji, ale nie 
ma przeszkód, żeby to załatwić pod warunkiem, że zostanie udzielone pracownikowi 
upoważnienie ze strony interesanta. 
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p. M. Kru żewski – zapytał, czy współpraca nowej jednostki z MOPR – rem będzie bardzo 
ścisła ?  
 
p. J. Bochenek – potwierdził, że tak, ponieważ to jest obszar polityki społecznej. Praca 
socjalna będzie też szła do rodzin, które nie korzystają z zasiłków, dodatków 
mieszkaniowych, aby zaczęły z nich korzystać.  
 
p. M. Kru żewski – zapytał, czy MOPR planuje zwiększenie działań w stosunku do rodziny, 
która nie jest objęta pomocą socjalną czy społeczną ? Chodzi o problemy nie wynikające  z 
ustaw o pomocy rodzinie. 
 
p. J. Bochenek – odpowiedział, że pracownicy socjalni pomagają każdej rodzinie, która 
zwróci się o taką pomoc, bez względu na korzystanie lub nie z pomocy socjalnej. Praca 
socjalna nie ma charakteru finansowego, więc może być udzielona także zamożnej rodzinie  
i w takich przypadkach też jest pomoc, np. gdy jest przemoc w rodzinie.  

Dyskusja: 

p. M. Kru żewski – „dokonane zostaną podziały funkcjonalne, jeśli chodzi o MOPR. One 
pewnie uporządkują sprawy i mam nadzieję, że kiedy okrzepnie nowa instytucja i kiedy 
współpraca pomiędzy dwiema jednostkami będzie układała się perfekcyjnie, to dojdzie do 
tego, żeby mieszkaniec będzie sprawnie obsługiwany, będzie wiedział gdzie iść i z kim 
załatwić sprawę. Natomiast warto by jeszcze rozpatrzeć dalszą pracę nad czymś takim, jak 
zakres wsparcia rodziny. MOPR może udzielać takiego wsparcia. Natomiast mamy jeszcze do 
czynienia z realną rzeczywistością. MOPR postrzega się jako instytucję obsługującą 
obywateli, którzy mają problemy społeczne, potrzebują pomocy socjalnej. Ten fakt, że zostały 
nowo utworzone instytucje i MOPR stał się częścią merytoryczną będzie także, tak jak 
niektórzy mieszkańcy muszą poradzić sobie z wyjściem z etykietowania jako mieszkańcy 
domów socjalnych, z wyjściem instytucji na zewnątrz i dotarciem do tych rodzin, które 
potrzebują wsparcia, a do tej pory nie korzystają ze wsparcia z innych przyczyn. Bo osobiście 
wiemy, że jest dużo spraw, jest dużo tragedii, które mogą być rozwiązane przez 
doświadczonych pracowników oraz, że ta praca, ten program, który państwo zaproponują, 
będzie nowoczesnym i będzie wchodził w merytoryczne rzeczy bez obciążeń finansów- 
księgowych, które przejdą do nowej jednostki. Mogę zagwarantować, że będę obserwował 
rozwój instytucji MOPR, a jeśli chodzi o warsztat merytoryczny będę się stykał, jeśli pan 
dyrektor pozwoli, pan prezydent, jak idą sprawy związane z pomocą socjalną”. 

p. K. Żejmo – Wysocka – wyraziła zadowolenie, że dobrze stało się, że oddzielono wypłaty 
pieniędzy od czystej pracy socjalnej z rodziną. Kierowanie placówką o tak dużej liczbie 
zadań, jakie miał MOPR, gdzie kwestia wydawania i prawidłowości decyzji 
administracyjnych jest ważna dla życia i bytu mieszkańców, to teraz przy rozdzieleniu tych 
zadań pracownicy będą mieli czas na innowacyjne pomysły wobec rodzin, które jeszcze nie 
korzystają z pomocy. Teraz MOPR będzie mógł bardziej rozwinąć działalność w tym 
obszarze. 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 457 z autopoprawką. Wynik głosowania: 23 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 388/16). 
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XV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania statutu samorządowej instytucji 
artystycznej Toruńska Orkiestra Symfoniczna w Toruniu – DRUK NR 508 - I i II 
CZYTANIE. 

p. Z. Derkowski – przedstawił projekt uchwały. 

Opinie: 

KPSiZ oraz KiP – zał. nr 18. 

Pytań i dyskusji nie było. 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 508. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 389/16). 

XVI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany statutu Powiatowego Urzędu 
Pracy dla Miasta Torunia – DRUK NR 507. 

p. R. Popławski – przedstawił projekt uchwały. 

Opinie: 

KPSiZ oraz KiP – zał. nr 19. 

Pytania: 

p. M. Cichowicz – zapytał, czy może być tak, że jedno stanowisko zastępcy dyrektora może 
nie być obsadzone i nie będzie to wymagało zmiany regulaminu ?  
Czy w tej chwili prezydent nie opiniuje regulaminu ? 
 
p. R. Popławski – odpowiedział, że w tej chwili nie ma takiego zapisu w regulaminie i nie 
ma takiej możliwości, mimo że nadzoruje realizację budżetu. Teraz powinien opiniować 
pozytywnie, ale przy zmianie będzie miał pełne prawo do wyrażania własnej opinii. 

p. M. Cichowicz – zapytał, czy ta opinia będzie wiążąca ? 

p. R. Popławski – potwierdził, że tak dla dyrektora PUP. 

p. M. Cichowicz – zapytał, czy rada może zapoznać się z regulaminem, skoro ma przekazać 
kompetencje prezydentowi ?  

Dyskusja: 

p. K. Żejmo – Wysocka – wskazała, że nie ma konieczności zapoznawania się  
z regulaminem, bo to jest jednostka podległa prezydentowi. To, że prezydent będzie 
zatwierdzał regulamin, to nie łamie żadnej niezależności tego urzędu w sensie prawnym. 
Dodała, że przez 2 lata była zastępcą dyrektora w urzędzie, a przez 8 lat dyrektorem i wie, jak 
wygląda praca i jak doświadczona jest kadra. Przy jednym zastępcy dyrektor powinien 
poradzić sobie z zadaniami. Gdyby sytuacja zmieniła się na rynku pracy albo zmieniłaby się 
ustawa, to można by wówczas jeszcze raz podjeść do zmiany regulaminu. 

p. M. Cichowicz – wyraził przekonanie, że skoro rada daje jakieś kompetencje prezydentowi, 
to powinna wiedzieć w jakim zakresie. Przyznał, że jednak zapoznałby się chętnie  
z regulaminem przed głosowaniem.  
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GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 507. Wynik głosowania: 20 – 0 – 1. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 390/16). 

XVII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie pozbawienia kategorii dróg gminnych  
i wyłączenia z użytkowania wskazanych ulic w Toruniu – DRUK NR 511 - I i II 
CZYTANIE. 

p. M. Kowallek - przedstawił projekt uchwały. 

Opinie: 

KGKISiG – zał. nr 20. 

KRM – zał. nr 21. 

I czytanie 

Pytania: 

p. M. Olszta – Bloch – zapytała, czy w dalszym etapie nastąpi zmiana kategorii dróg  
w stosunku do innych ulic na starówce ? 

p. M. Kowallek – potwierdził, że tak. Wskazał, że ulice należą do ruchu pieszego  
i rozpoczęto ustanowienie zmiany kategorii na takich ulicach, gdzie to jest najprostsze. 
Przypomniał, że nie ma tam SPP. Te ulice objęte są zakazem wjazdu pojazdów i nie trzeba 
zmieniać systemów informatycznych SPP. Jeśli ta zmiana pomyślnie wypadnie, to będą 
propozycje dalszych zmian. 

p. M. Cichowicz – zapytał, jak zostało rozwiązane parkowanie samochodów w strefach 
zakazu i kwestia płatności ? Przywołał przykład samochodów Służby Celnej, które stały koło 
Dworu Artusa i stały pewnie na podstawie pisemnego zezwolenia. Zapytał, czy Służba Celna 
zabezpiecza imprezę swoją i ma pozwolenie z rady miasta i jak to jest interpretowane. 

p. M. Kowallek – stwierdził, ze jeśli pojazd posiada zezwolenie w strefie ruchu pieszego, to 
te pojazdy w uzgodnieniu z MZD mogą czasowo wjeżdżać. To jest kontrolowane przez 
służby miejskie. 

Dyskusji nie było. 

II czytanie 

Pytań nie było. 

Dyskusja: 

p. M. Cichowicz – wyraził zadowolenie z podjęcia pozytywnych zmian, ale czy to przyniesie 
skutek, to czas pokaże. Wyraził nadzieję, że zaproponowane rozwiązania w postaci ruchu  
i zabudowy ogródków letnich będą tylko wspomnieniem. Może będzie też tak, że dyrektor 
BTCM będzie w stanie zmusić element konserwatorski do takich działań, żeby kobiety mogły 
chodzić w szpilkach po Toruniu, a nie zdejmować na niektórych odcinkach, bo szpilki są 
niszczone przez bruk lub kostkę. 

GŁOSOWANIE: 
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Uchwała według druku nr 511. Wynik głosowania: 20 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 391/16). 

XVIII. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniaj ącej uchwałę w sprawie zmiany statutu 
Miejskiego Zarządu Dróg w Toruniu – DRUK NR 512. 

p. M. Kowallek - przedstawił projekt uchwały. 

Opinie: 

KGKISiG – zał. nr 22. 

Pytania: 

p. M. Cichowicz – zapytał, jakie to będą zmiany ? 

p. M. Kowallek – wyjaśnił, że w §1 dopisuje się 2 nowe ustawy tj. prawo o ruchu drogowym 
i kodeks cywilny. Kodeks cywilny wynika z tego, że część ulic na starówce będzie 
regulowana za pomocą umów cywilno – prawnych. Część działalności MZD jest prowadzona 
w oparciu o prawo o ruchu drogowym.  
Wskazał, że w §2 w ust. 1 nie ma zmian. W trakcie prac pojawiły się wątpliwości, czy zapis 
dotyczący upoważnienia prezydenta pozwala upoważnić dyrektora do występowania jakby 
bez upoważnienia. Przepisy ustawy w art. 21 mówią, że zarządca drogi, o którym mowa  
w art. 19 ust. 2, chodzi o wójta, burmistrza, prezydenta, może wykonywać swoje obowiązki 
przy pomocy jednostki organizacyjnej będącej zarządcą dróg i utworzonej odpowiednio przez 
sejmik województwa, radę powiatu lub radę gminy. W związku z tym, że takie zadania są 
powierzone MZD, to zapis dotyczący upoważnienia prezydenta był niewłaściwie 
sformułowany, stąd zapis §2 w ust. 2 jest obecnie poprawnie sformułowany. Kolejna zmiana 
dotyczy ust. 3, która przekazuje zarząd drogami wewnętrznymi w zespole staromiejskim po 
to, żeby nadzór nad drogami był realizowany w sposób jednolity.  
 
Dyskusji nie było. 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 512. Wynik głosowania: 22 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 392/16). 

XIX. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przystąpienia do 
realizacji projektu pn.: „Zielona brama gotyckiej starówki - zagospodarowanie  
i odnowa terenów zieleni w Toruniu” – DRUK NR 495. 

p. M. Maksim - przedstawił projekty uchwał. 

Opinie: 

KBiOŚ – zał. nr 23. 

KB – zał. nr 24. 

Pytań i dyskusji nie było. 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 495. Wynik głosowania: 16 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 393/16).  
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XX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyznania zwolnienia od obowiązku 
realizacji zajęć – DRUK NR 494. 

XXI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyznania zwolnienia od obowiązku 
realizacji zajęć – DRUK NR 513. 

p. A. Łukaszewska - przedstawiła  projekty uchwał. 

Opinie: 

KOSiT – zał. nr 25, 26. 

Pytania: 

p. M. Frąckiewicz – zapytał, czy nie wiąże się to ze zmianą wynagrodzenia dla pani 
dyrektor? 

p. A. Łukaszewska – odpowiedziała, że nie. 

Dyskusji nie było. 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 494. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 394/16). 

Uchwała według druku nr 513. Wynik głosowania: 17 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 395/16). 

XXII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nieodpłatnego nabycia przez Gminę 
Miasta Toruń prawa użytkowania wieczystego gruntu położonego przy ul. Chrobrego 
od spółki Polskie Koleje Państwowe SA – DRUK NR 496. 

XXIII.  Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nieodpłatnego nabycia przez Gminę 
Miasta Toruń prawa użytkowania wieczystego gruntu położonego przy drodze 
dojazdowej do ul. Nieszawskiej od spółki Polskie Koleje Państwowe SA – DRUK NR 
492. 

XXIV.  Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nieodpłatnego nabycia przez GMT 
prawa użytkowania wieczystego gruntu położonego w Toruniu przy ul. Kujawskiej 6 
wraz z prawem własności posadowionych na nim budowli od spółki PKP SA – DRUK 
NR 466. 

p. W. Krawiec - przedstawił  projekty uchwał. 

Opinie: 

KGKISiG – zał. nr 27, 28, 29. 

Pytania: 

p. W. Klabun – poprosił o powtórne pokazanie mapki do druku nr 492. Zapytał, czy chodzi 
na pewno o ul. Nieszawską naprzeciwko dworca ? 
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p. W. Krawiec – odpowiedział, że nie i przeprosił, jeśli padła pomyłka w wypowiedzi. 
Pokazał mapkę z ul. Nieszawską. 

p. J. Beszczyński – zapytał, czy w przyszłości można korzystać z map w goeportalu, bo one 
mają lepszą jakość ? 

p. W. Krawiec – odpowiedział, że tak. 

p. M. Frąckiewicz – zapytał, do kogo należy obowiązek utrzymania zimowego dróg na 
wskazanych odcinkach ? 

p. W. Krawiec – wyjaśnił, że działki należą do PKP, a obowiązek utrzymania dróg leży po 
stronie miasta. 

p. S. Kowalska – zapytała, czy miasto ma plany co do terenu wg druku nr 496 ? 

p. W. Krawiec – odpowiedział, że to jest teren przy ul. Chrobrego. Wskazał na mapie 
odpowiedni obszar wraz z nazwami ulic. Grunt pod pawilonem został wyodrębniony  
i sprzedany właścicielowi, natomiast pozostałość przejmie gmina. Tam jest też teren zielony  
i takim pozostanie. 

p. W. Klabun – zapytał, czy grunt w druku nr 466 to jest trójkąt, gdzie jest wejście do 
schronu i gdzie zamurowano tam kilka lat temu bezdomnego ? 

p. W. Krawiec – wskazał na mapie, że to jest naprzeciwko budynku kolejowego i w tamtym 
rejonie nie ma schronów. Bunkier jest dalej. 

Dyskusja: 

p. M. Cichowicz – pochwalił radnego J. Beszczyńskiego za złożenie wniosku odnośnie 
pokazywania kolorowych map do druków. 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 496. Wynik głosowania: 19 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 396/16). 

Uchwała według druku nr 492. Wynik głosowania: 22 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 397/16). 

Uchwała według druku nr 466. Wynik głosowania: 22 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 398/16). 

XXV. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zwolnienia  
z obowiązku zbycia w drodze przetargu nieruchomości położonej w Toruniu przy  
ul. Bażyńskich 20a/6 – DRUK NR 347. 

p. W. Krawiec - przedstawił projekt uchwały. 

Opinie: 

KGKISiG – zał. nr 30. 
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Pytania: 

p. S. Kowalska – zapytała, czy wcześniej wszystkie garaże były zbywane bezprzetargowo ? 

p. W. Krawiec – zapewnił, że tak. 

Dyskusji nie było. 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 347. Wynik głosowania: 21 – 0 – 1. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 399/16). 

XXVI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie bonifikat od ceny sprzedaży przez 
Gminę Miasta Toruń na rzecz najemców lokali mieszkalnych: nr 6 przy ul. Hurynowicz 
10, nr 51 i 63 przy ul. Krasińskiego 114 oraz nr 5 przy ul. Ogrodowej 15 w Toruniu – 
DRUK NR 463. 

p. W. Krawiec - przedstawił  projekt uchwały. 
 
Opinie: 

KGKISiG – zał. nr 31. 

Pytania: 

p. J. Gołębiewski – zapytał, jaka byłaby wysokość bonifikaty, gdyby próbowano odzyskać 
realne nakłady, a nie nominalne ? Czemu nie przyjęto strategii, która zwróciłaby realne koszty 
gminie ?   

p. W. Krawiec – wyjaśnił, że można oszacować realne koszty. Trzeba przeliczyć realne 
wskaźniki wzrostu cen robót budowlanych od momentu poniesienia wydatków. Dwie 
kadencje wstecz była decyzja radnych, że wyraża się zgodę w ogóle na zbywanie  
w młodszych nieruchomościach pod warunkiem mowy o nakładach nominalnych. 
Technicznie jest to możliwe do wyliczenia. 

p. M. Cichowicz – zapytał, czy można zobaczyć te budynki w formie zdjęć, bo kiedyś był 
taki postulat ?  

p. W. Krawiec – przyznał, że nie ma zdjęć.  

p. M. Cichowicz – poprosił, aby w przyszłości pokazywać zdjęcia, co umożliwia szersze 
spojrzenie. 

p. M. Kru żewski – zapytał, czy istnieje ogólna zasada związana z polityką wobec lokali 
komunalnych w gminie ? Czy jest określony zasób mieszkań do sprzedaży lub czy jest jakiś 
parytet co do sprzedaży mieszkań ?  

p. W. Krawiec – przypomniał, że jest uchwała rady miasta o polityce mieszkaniowej i tam 
jest to określone. W pierwszej kolejności są zbywane lokale, gdzie są rozpoczęte procesy 
prywatyzacyjne. Jest wskazane, żeby jak najszybciej wychodzić ze wspólnot 
mieszkaniowych, bo gmina ponosi koszty uczestnictwa. W miejscach, gdzie jest np. 20 
mieszkań i zostały jeszcze 3-4 mieszkania, to namawia się najemców do złożenia wniosków  
o wykup mieszkań lub idzie się w kierunku przekwaterowań, bo są chętni, którzy chcą 
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wykupić mieszkania, a tych co nie chcą przenosi się w inne miejsce na równorzędne lokale 
mieszkalne. Sprzedaże lokali są analizowane przez prezydenta pod kątem słuszności.  

Dyskusji nie było. 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 463. Wynik głosowania: 20 – 0 – 2. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 400/16). 

XXVII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie sprzedaży nieruchomości położonej  
w Toruniu przy ul. św. Klemensa 14 – DRUK NR 459. 

p. W. Krawiec – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 

KGKISiG – zał. nr 32. 

Pytań i dyskusji nie było. 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 459. Wynik głosowania: 21 – 0 – 1. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 401/16). 

XXVIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie sprzedaży lokalu mieszkalnego nr 14 
położonego przy ul. Legionów 5 w Toruniu – DRUK NR 392. 

p. W. Krawiec – przedstawił projekt uchwały. 

Opinie: 

KGKISiG – zał. nr 33. 

Pytania: 

p. M. Cichowicz – zapytał, czy zbycie będzie w formie przetargu nieograniczonego ? 

p. W. Krawiec – zapewnił, że tak. 

Dyskusji nie było. 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 392. Wynik głosowania: 19 – 0 – 2. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 402/16). 

XXIX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie sprzedaży lokalu mieszkalnego nr 13 
położonego przy ul. Żeglarskiej 4 w Toruniu – DRUK NR 483. 

p. W. Krawiec – przedstawił projekt uchwały. 

Opinie: 

KGKISiG – zał. nr 34. 
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Pytania: 

p. M. Cichowicz – zapytał, czy było zaprezentowane zdjęcie lokalu, bo go nie zauważył ? 

p. W. Krawiec – odpowiedział, że tak. 

Dyskusji nie było. 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 483. Wynik głosowania: 19 – 0 – 2. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 403/16). 

XXX. Rozpatrzenie projektu uchwały uchylającej uchwałę w sprawie sprzedaży lokali 
mieszkalnych nr 2 i 5 położonych przy ul. Mickiewicza 49 i 49a w Toruniu – DRUK NR 
491. 

p. W. Krawiec – przedstawił projekt uchwały. 

Opinie: 

KGKISiG – zał. nr 35. 

Pytań i dyskusji nie było. 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr. Wynik głosowania: 22 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 404/16). 

XXXI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie darowizny przez Gminę Miasta Toruń 
prawa własności nieruchomości położonej w Jedwabnie w Gminie Lubicz – DRUK NR 
465. 

p. W. Krawiec – przedstawił projekt uchwały. 

Opinie: 

KGKISiG – zał. nr 36. 

Pytań i dyskusji nie było. 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 465. Wynik głosowania: 22 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 405/16). 

XXXII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 2.07.2016 
r. w sprawie konieczności zachowania rezerwy terenu na przyszłe rozwiązania 
komunikacyjne na ul. Aleksandrowskiej oraz uchylenia uchwały RMT nr 1032/06 z dnia 
18 maja 2006 r. w sprawie uchwalenia „Studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego miasta Torunia” – DRUK NR 500. 

p. M. Czyżniewski – przedstawił projekt uchwały. 

Pytania: 
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p. M. Cichowicz – zapytał, czy nie byłoby lepiej, gdyby petycje były analizowane 
szczegółowo przez komisje rady ? Kiedy Konwent Seniorów zajmował się tym tematem ?  

p. M. Czyżniewski – przypomniał, że w propozycjach zmian do statutu, nad którymi pracuje 
doraźna komisja, znalazł się tryb rozpatrywania petycji. Projekt znalazł się w porządku obrad, 
który Konwent przyjął na ostatnim posiedzeniu. 

p. M. Frąckiewicz – zapytał, czy prezydent może określić termin ponownej analizy Studium? 
Przypomniał, ze dokument został przyjęty 10 lat temu i jest zgłaszanych mnóstwo uwag.  

p. Z. Fiderewicz – wyjaśnił, że Studium jest w trakcie konsultacji i jest opiniowane przez 
odpowiednie instytucje. Część opinii jest pozytywna, część zawiera uwagi. Dopóki nie 
zostaną wyjaśnione wszystkie kwestie, które zostały wniesione przez takie instytucje jak 
RZGW czy MON, to Studium nie może być przedstawione radzie do dalszego procedowania. 
Pierwotnie założono grudzień 2015 r. Obecnie jednak Studium jest na etapie opiniowania.  

p. J. Gołębiewski – zapytał, czy można zobaczyć na mapie, o jaki teren chodzi ? 

p. M. Czyżniewski – odpowiedział, że mapka jest w petycji. Ogłosił 10 min. przerwy. 

Po przerwie. 

Dyskusja: 

p. M. Frąckiewicz – wskazał na dwa aspekty. Pierwszy to sposób reagowania rady na tego 
typu petycje. W każdej petycji dobrze byłoby mieć szerszy ogląd sprawy. Druga sprawa to 
ewentualne naruszenie podstawowego dokumentu w mieście, jakim jest Studium. Przywołał, 
że ma w pamięci 7-8 terenów w mieście, gdzie zarządcy/właściciele wyobrażają sobie inne 
zagospodarowanie. Stąd pytanie o termin wyników prac związanych ze Studium. Po 10 latach 
trzeba powrócić do tego dokumentu, bo to długi czas w życiu miasta, gdzie pewne wizje 
zmieniły się. Petycję trzeba odrzucić, żeby nie stworzyć pozorów dla innych ewentualnie 
występujących. Trzeba przystąpić jak najszybciej do analizy Studium, żeby można 
inwestować także w spornych terenach. Trzeba zrobić wszystko, żeby jak najszybciej 
dokument stanął pod obrady radnych, żeby zakończyć próby ingerowania w niego. 

p. M. Cichowicz – zaznaczył, że petycja dotyczy uchylenia uchwały o Studium z 2006 r. 
Wydaje się sensowne, żeby jakaś komisja nad tym pochyliła się i nawet przy obecnym 
statucie można byłoby wydać merytoryczną opinię, żeby nie było, że rada odrzuca petycję, na 
zasadzie „nie, bo nie”.  

p. M. Frąckiewicz – nie zgodził się z takim myśleniem. Jeśli rada przyjmie petycję albo 
oddali ją w czasie, to będzie oznaczało, że jest zgoda na ingerowanie w podstawowe 
dokumenty planistyczne w mieście. Zaapelował o przyspieszenie prac nad tym dokumentem, 
aby można było wrócić do tematu odnośnie budowy dróg itp. Jeśli teraz zespół/komisja ma 
oceniać, czy propozycja jest godna, aby nad nią pochylić się, to odbiera się możliwość 
analizowania dokumentu przez MPU. To do pracowni musi trafić postulat, żeby go 
uwzględniono w toku dalszych prac. 

p. M. Czyżniewski – zaapelował do komisji statutowej, żeby jak najszybciej przekazać 
propozycje zmian w statucie do głosowania, bo jedną z najważniejszych propozycji jest 
kwestia uregulowania spraw związanych z petycjami i przekazania ich właściwym 
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merytorycznie komisjom. Obecnie procedować można na podstawie przepisów ustawy  
o petycjach. 

p. M. Cichowicz – stwierdził, że dopiero teraz zauważył, że petycja jest w BIP-ie. Przyznał, 
że nie zapoznał się z nią i czuje dyskomfort jako radny, który ma zagłosować 
”za/przeciw/wstrzymać się” bez znajomości istoty argumentacji.  

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 500. Wynik głosowania: 17 – 0 – 5. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 406/16). 

XXXIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie 
powołania doraźnej komisji Rady Miasta Torunia do opracowania propozycji zmian 
Statutu Gminy Miasta Toruń – DRUK NR 515. 

p. P. Gulewski – przedstawił projekt uchwały. 

Pytań i dyskusji nie było. 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 515. Wynik głosowania: 21 – 0 – 1. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 407/16). 

XXXIV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia  
28 czerwca 2016r. na Prezydenta Miasta Torunia – DRUK NR 517. 

p. M. Frąckiewicz – przedstawił projekt uchwały. 

Pytań i dyskusji nie było. 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 517. Wynik głosowania: 21 – 0 – 1. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 408/16). 

XXXV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia 20 lipca 
2016r. na Dyrektora Domu Pomocy Społecznej w Toruniu – DRUK NR 519. 

p. M. Frąckiewicz – przedstawił projekt uchwały. 

Pytań i dyskusji nie było. 

GŁOSOWANIE: 

Uchwała według druku nr 519. Wynik głosowania: 20 – 0 – 2. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 409/16). 

XXXVI. Przedstawienie informacji na temat stanu realizacji „Programu działań 
społeczno - gospodarczych dla zespołu staromiejskiego w Toruniu.” 

p. A. Iżycka – przedstawiła informację wraz z prezentacją multimedialną. 

Pytania: 
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p. M. Olszta – Bloch – zapytała, czy wiadomo coś o stworzonych 17 miejscach pracy na 
terenie zespołu staromiejskiego ?  

p. A. Iżycka – wyjaśniła, że to są dane z PUP. Z ostatnich informacji wynika, że najbardziej 
poszukiwanym był zawód cukiernika. Największym pracodawcą jest gastronomia. 

p. M. Olszta – Bloch – zapytała, czy planuje się zwiększenie punktów mobilnej gastronomi 
na terenie staromiejskim ?  

p. A. Iżycka – odpowiedziała, że są brane pod uwagę inne obszary, bo zgłosili się 
przedsiębiorcy, którzy chętnie postawiliby punkty małej gastronomii na terenie Kępy 
Bazarowej.  

p. M. Olszta – Bloch – zapytała, czy wiązałoby się to ze zmianą uchwały o handlu 
okrężnym?  

p. A. Iżycka – odpowiedziała, że nie. 

p. S. Kowalska – zwróciła uwagę, że wózek z kawą zajmuje wejście pod fontanną 
Cosmopolis. Dobrze byłoby zobowiązać osoby prowadzące taką działalność do zachowania 
czystości w jakimś obrębie terenu, bo prawie za każdym razem jest dużo śmieci wokół 
wózka. 

p. M. Kru żewski – zapytał, czy prezentację można otrzymać emailem ? Czy program dla 
starówki był uchwalony przez radę miasta, czy to jest program prezydencki ? 

p. A. Iżycka – potwierdziła, że tak. 

p. Z. Fiderewicz – wyjaśnił, że program społeczno – gospodarczy jest efektem prac 
społeczników nad projektem Restart. Po zakończeniu prac prezydent powołał zespół ds. 
rozwoju społeczno – gospodarczego zespołu staromiejskiego. Część zadań sygnalizowanych 
przez ekspertów znalazła się w harmonogramie działań. Te działania to problemy zgłaszane 
podczas wiosennych spotkań z prezydentem oraz własne pomysły pracowników urzędu  
i podległych instytucji. Chodzi o usunięcie wszelkich barier za sprawą władz miasta, żeby 
ludziom na starówce żyło się lepiej, a uciążliwość była mniejsza, jeśli chodzi o zamieszkanie  
i prowadzenie biznesu, a także udostepnienia starówki turystom. To są kwestie osób 
bezrobotnych, substancji mieszkaniowej, imprez itp. Ten program jest przyjęty decyzją 
prezydenta. 

p. M. Kru żewski – zapytał, czy ten program można otrzymać ? 

p. Z. Fiderewicz – odpowiedział, że tak, bo BTCM zajmuje się monitorowaniem zadań 
wpisanych w programie. 

XXXVII. Przedstawienie informacji na temat realizacji zadań przez Centrum Wsparcia 
Biznesu, w tym „Programu wspierania przedsiębiorczości na lata 2014-2020”. 

p. K. Koman – przedstawił informację wraz z prezentacją multimedialną. 

Pytania: 
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p. M. Cichowicz – zapytał, czy sala kongresowa na Jordankach, która ma małe foyer i nie 
nadaje się do funkcji kongresowej nie utrudnia działania CWB przy organizacji konferencji ? 

p. K. Koman – odpowiedział, że nie jest architektem. CKK Jordanki ma 3 poziomy foyer. 
Przy okazji organizowania dużego wydarzenia, które zgromadzi kilkaset osób, będą 
wykorzystane sensownie 3 poziomy foyer.   

p. K. Wojtasik  – zapytał, czy można otrzymać informację, jakie firmy w Toruniu zajmują się 
nowoczesnymi technologiami ?  

p. K. Koman – zadeklarował, że takie informacje mogą zostać zebrane, ale nie obiecuje, że 
uda się do wszystkich dotrzeć. 

p. M. Olszta – Bloch – pochwaliła takie inicjatywy jak śniadania biznesowe w zakresie 
chociażby zagospodarowania fortów.  

p. K. Koman – wyjaśnił, że po tych spotkaniach są 2 firmy, które chcą zainwestować  
w toruńskich fortach. 

XXXVIII. Interpelacje, zapytania i wnioski (zgodnie z § 36 Regulaminu Rady Miasta 
Torunia) – godz. 14.00. 

1. Zapytania:   

radny M. Cichowicz – zapytał: 

Jaka jest strategia ZGM-u w sprawie starych budynków, które mają być sprzedane, a jakie 
remontowane ? Jaka jest przyszłość, plany remontowe wobec budynku na ul. Dybowskiej 6 ? 

Drzewa na pn. przyczółku mostu gen. E. Zawackiej są w bardzo złym stanie. Kto odpowiada 
za te drzewa ? Czy odpowiada za nie MZD, czy WŚiZ ? Jakie działania prawne ma zamiar 
podjąć prezydent w przyszłości, aby taka sytuacja nie miała miejsca, że remonty ulic są 
realizowane na bieżąco, a drzewa czekają na zakończenie okresu gwarancji, aby były 
posadzone na nowo  ?  

W odpowiedzi na jeden z wniosków złożonych na sesji RMT wpłynęła odpowiedź, że 
planowane są prace zmierzające do wybudowania połączenia ul. Konstytucji 3 Maja z LO  
i osiedlem przy ul. Raszei. Na jakim etapie jest to połączenie ? 

Obszar za CSW użytkowany jest jako parking dla samochodów, chodzi o obszar poza 
utwardzonym terenem przy CSW. Kto korzysta z tego parkingu ? Obszar jest zamknięty 
szlabanami i w związku z tym nie jest ogólnodostępny. Jakie przychody generuje ten parking 
? Kto tym zarządza ? Czy jest to obszar objęty uchwałą o strefie płatnego parkowania ?  

W związku z gorącą dyskusją dotyczącą reprywatyzacji lokali i nieruchomości na terenie 
Warszawy zapytał, czy w Toruniu również odbywał się proces reprywatyzacji ? Jeśli tak, to 
poprosił o podanie szczegółów tych transakcji. 

Dlaczego toaleta na Przedzamczu nie ma toalety dla niepełnosprawnych na poziomie wjazdu 
do toalet od strony fosy ? Czy przewidziana jest winda dla osób starszych  
i niepełnosprawnych z poziomu ul. Przedzamcze ?  
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Jakie dochody wygenerowały dla GMT punkty sprzedające piwo podczas festiwalu Skyway ?  

Miasto wydaje nie małe kwoty na monitoring. Oczkiem w głowie jest obszar starego miasta.  
W piątek 3 tygodnie temu zaznaczył, że był świadkiem bójki pod pomnikiem Kopernika. 
Trwało to ok. 15-20 min. Zapytał, jak działa ten system, skoro nikt nie zareagował ze służb  
w ciągu tak długiego czasu ? Poprosił o wyjaśnienie tej sprawy. 

Odpowiedź nie została udzielona na sesji przez prezydenta miasta. 

radna S. Kowalska – zapytała, kto i w jaki sposób odpowiada za bezpieczeństwo na terenie 
Dworca Głównego, który zarządzany jest przez spółkę miejską i czy system monitoringu 
połączony jest z systemem służb miejskich odpowiadających za bezpieczeństwo? 

Odpowiedź nie została udzielona na sesji przez prezydenta miasta. 

2. Wnioski:  

a) radny M. Rzymyszkiewicz – 3 wnioski, 

b) radny M. Cichowicz – 5 wniosków, 

c) radny B. Jóźwiak – 7 wniosków, 

d) radny W. Klabun – 1 wniosek, 

e) radna D. Zając – 1 wniosek, 

f) radna S. Kowalska – 3 wnioski. 

XXXIX. Informacje: Prezydenta, Przewodniczącego, inne: nie było. 

XL. Zakończenie sesji. 

p. M. Czyżniewski – zakończył XXVII sesję Rady Miasta Torunia. 

Protokół sporządził           Przewodniczący  
/-/ Piotr Pyrek                      Rady Miasta Torunia 

         /-/ Marcin Czyżniewski 


